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Je červen, se kterým do našeho měs-
ta přichází LETNÍ KINO. Začínáme jako 
vždy pohádkou pro děti. Letos jsme se 
přizpůsobili zkrácenému školnímu roku 
a dětské představení namířili na 22. 
června. Vezměte děti, dobrou náladu, 
možná něco k zakousnutí, my obstará-
me film, popcorn a něco k pití. Celý pro-
gram na letošní sezonu uveřejníme již 
brzy.

To to zase uteklo. Pokud jste dočetli až 
sem, ráda bych vás o něco poprosila. 
Když budete potřebovat dokoupit něco 
krásného do zahrady, nechoďte prosím 
„nakupovat“ do městských záhonů, ale 
skočte do zahradnictví, na výběr toho 
mají všude stále dost… za to vám pře-
dem velmi děkuje a krásný červen vám 
přeje vaše starostka.

●  Markéta�Rydvalová,  
starostka města

Milé Úvalačky, milí 
Úvaláci,
máme tu první let-
ní měsíc a s ním 
už doufám přijde  
i opravdu letní po-
časí. Před námi je 
období neodmysli-
telně spjaté s dlou-
hými dny a příjem-
ně teplými večery, 
tedy alespoň dou-

fám. 

Dovolte mi proto krátké shrnutí toho, co 
se za uplynulý měsíc v našem městě udá-
lo. Všechno to začalo polibkem pod roz-
kvetlou třešní na prvního máje a pak už 
to šlo vše jako po másle. V průběhu květ-
na proběhlo několik veřejných prezenta-
cí a debat. Představili jsme vám projekty, 
které nás čekají nejen v nejbližší době, 
ale i v té více vzdálené. Veřejná debata 
ke změně územního plánu č. 13, setkání 
k projektu revitalizace objektu v areálu 
e-truhlárny, setkání k záměru společ-
nosti Tawesco na odhlučnění areálu, to 
všechno jsme s vámi stihli prodiskutovat 
a odnést si z těchto debat často velmi in-
spirativní podněty, někdy to bylo s velký-
mi emocemi, ale to k tomu prostě patří. 
Nemusíme mít na věci stejný názor, ale 
měli bychom spolu chtít o věcech mluvit.  

V průběhu května se nám po mnoha 
letech podařilo získat pozemky pro re-
alizaci svazkové školy, což následně 
vedlo k tomu, že zastupitelstvo měs-
ta na svém zasedání rozhodlo o tom, 
že nejlepší variantou pro řešení ne-
dostatečné kapacity základních škol 
u nás ve městě je držet stále stejný 
směr a jít cestou výstavby moderní školy  
21. století, jíž svazková škola na Hostíně 
bezesporu bude. Pokud vše půjde dob-
ře, a my jsme opravdu připraveni udělat 
vše proto, aby šlo, tak budeme na konci 
roku 2027 tuto školu společně otevírat. 
Je to obrovská výzva, ale věřím, že to 
zvládneme. 

Dalším velkým úspěchem bylo získání 
dotace z MZe ČR na vodovodní obchvat 
Jiren, jehož výstavba zajistí zdroj kvalit-
ní pitné vody nejen našemu městu, ale 
je zejména strategickou stavbou pro 
budoucnost naši i okolních obcí, kte-
ré jak věříme, budou moci tento zdroj 
také využívat. Stavět jsme začali 26. 5.  
a budeme se snažit mít nejpozději na 
jaře příštího roku hotovo.

Pokud se tedy za májem ohlédnu, i přes 
to aprílové počasí, kterým nás zkoušel, 
to byl pro město opravdu skvělý měsíc. 
No a jak to bude dál…děti už se těší na 
prázdniny a čas do jejich začátku si krá-
tí vyjížďkami na výlety a školy v přírodě. 
Jako jejich máma jim to strašně přeju, 
ale zároveň taky hrozně závidím. Rekon-
strukce budovy A ZŠ je v plném proudu, 
výuka v provizorním režimu probíhá  
i díky vám, rodičům, bezproblémově. 

Na Úvaláku zmizela spousta stromů  
a zároveň přibylo množství betonu  
a bagrů na stavbě nákupního centra. 
Když jedu od Prahy, je mi z toho pohledu 
trochu úzko, ale věřím, že jakmile bude 
hotovo, bude ten pohled mnohem vese-
lejší. Řešení nové křižovatky přispěje ke 
zvýšení přehlednosti a bezpečnosti to-
hoto místa a v rámci obchodního centra 
a okolí bude vysázena zeleň, která nám 
alespoň částečně vrátí ten pohled, na 
který jsme při cestě z Prahy domů zvyklí. 

Stroje budou brzy vidět také v ulicích, 
čekají nás opravy silnic, které vleklou 
zimou a svým zatížením dostaly hodně 
zabrat. V září letošního roku doběhne 
zkušební provoz autobusové linky, která 
vede ulicí Rašínova. Po jeho vyhodno-
cení dojde s největší pravděpodobností  
k přetrasování linek autobusů, o kterém 
vás budeme včas informovat. Rašínova 
projde během letošního roku rekon-
strukcí, která je vzhledem ke stavu této 
komunikace nezbytná. Opravy čekejte 
také v dalších ulicích, kde a kdy se včas 
dozvíte.

SLOVOSLOVO
STAROSTKYSTAROSTKY

POZVÁNKAPOZVÁNKA

POZVÁNKA  POZVÁNKA  
NA�ZASEDÁNÍ� NA�ZASEDÁNÍ� 

ZASTUPITELSTVAZASTUPITELSTVA
Zveme�občany�na� 
veřejné�zasedání� 

Zastupitelstva�města� 
Úvaly,�které�se�koná� 
ve�čtvrtek�22.�6.�2023� 
od�18.00�hodin�v sále�
Domu�s pečovatelskou�

službou�Úvaly,� 
nám.�Svobody�1570.

Program�jednání�bude�
oznámen�na�úřední�desce� 

městského�úřadu.
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JEDNÁNÍ�ÚVALSKÝCH�ZASTUPITELŮ�DNE�
27.�4.�2023�
Třetí zasedání úvalských zastupitelů 
v roce 2023 se konalo v sále DPS ve 
čtvrtek 27. dubna. Starostka města in-
formovala, že paní zastupitelka Pavlína 
Bínová, zvolená za spolek Pro Úvaly, se 
vzdala svého mandátu zastupitele. Na 
dalším jednání bude představen nový 
zastupitel/zastupitelka za spolek Pro 
Úvaly.

Starostka nejprve seznámila přítom-
né s činností rady města od poslední-
ho březnového jednání zastupitelstva. 
Rada se věnovala především proble-
matice kapacity úvalského školství  
a vodovodního přivaděče z oblasti Jiren. 

Nejdůležitějším bodem bylo bezespo-
ru projednávání a schválení Dodatku  
č. 1 smlouvy o spolupráci a poskytová-
ní vzájemné součinnosti mezi Městem 
Úvaly a společnostmi Úvaly Develop-
ment, s.r.o. Tento krok otevírá cestu  
k realizaci velké svazkové školy „Pový-
molí“ na Hostíně. Smluvní strany sjed-
naly převod pozemku školy a pozem-
ku parkoviště na město formou kupní 
smlouvy za celkovou cenu 1 Kč. Společ-
nost Úvaly Development, s.r.o., je tímto 
zbavena povinnosti vystavět malou zá-
kladní školu, jak bylo sjednáno v původ-
ní verzi smlouvy.

Díky schválení předchozího bodu, zastu-
pitelé rozhodli o odstoupení od žádosti 
o dotaci v rámci dotačního titulu MŠMT 
na dostavbu základní školy na náměs-
tí Arnošta z Pardubic. Potřebný rozvoj 
úvalského základního školství tak bude 
realizován právě formou svazkové školy 
v oblasti Nových Slovan a Hostína.

Velmi důležitým bodem jednání byl sou-
hlas zastupitelstva se zahájením stavby 
a předáním staveniště akce „Vodovod-
ní přiváděcí řad Jirny – PČS Fibichova“  
v květnu 2023, a to i za situace, kdy fi-
nancování stavby ve výši 98 490 733 Kč 
bude zajištěno zcela z vlastních zdrojů 
města respektive úvěrem. Svazek obcí 
Úvalsko má od ministerstva zemědělství 
přislíbenu dotaci na akci Vodovodní při-
váděcí řad Jirny – PČS Fibichova. Tento 
stav však trvá již od září roku 2022, mini-
sterstvo financí nealokovalo ani v tomto 
roce pro tento účel do rozpočtu minister-
stva zemědělství finanční prostředky. To 
zapříčinilo již podruhé odložení předání 
stavby zhotoviteli.  Vzhledem k tomu, 
že potřeba nového vodovodu je pro 

region prioritou (dokonce jeho realiza-
ce byla podpořena formou otevřeného 
dopisu obcí a hejtmanky Středočeské-
ho kraje, který byl adresován ministrovi 
financí a zemědělství) a zhotovitel tlačí 
na zvýšení cen, svazek předběžně vy-
slovil souhlas se zahájením realizace  
i v případě neudělení dotace. Zastupitel 
Kolařík pohovořil o absolutní nutnosti 
začít s výstavbou, která je pro Úvaly ži-
votně důležitá pro zajištění dostatečné-
ho tlaku a množství pitné vody.

Zastupitelé vzali na vědomí odpovědi 
na otázky občanů Úval k plánované zá-
kladnové stanici s telekomunikačním 
stožárem společnosti CETIN, a.s., v ulici 
Pražská. Občané z dané lokality vyjadřu-
jí dlouhodobě nesouhlas se stavbou to-
hoto stožáru v této lokalitě a současně 
nesouhlasí s odpověďmi, které jim byly 
na jejich otázky poskytnuty ze strany 
společnosti. Současně občané z jiných 
lokalit města zaznamenávají slabý signál 
mobilních operátorů. Další jednání se 
zástupci investora vysílače budou násle-
dovat s cílem nalézt nejideálnější řešení 
s ohledem na zájmy všech. 

Zastupitelé vzali na vědomí zápis 
z jednání finančního výboru ze dne  
17. 4. 2023 a současně pověřili finanč-
ní výbor provedením kontrolní zprávy: 
Finanční toky spojené s budováním  
a obnovou vodovodního a kanalizační-
ho řadu v Úvalech ideálně od roku 2013 
do roku 2022 a provedením kontrolní 
zprávy: Kontrola nákladů a výnosů spo-
jených s městským bytovým fondem. 
Předseda výboru Mgr. Gloc podrobně 
pohovořil o činnosti finančního výboru 
a jeho dalších aktivitách. 

Místostarosta Kimbembe předlo-
žil ke schválení rozpočtové opatření  
č. 1/2023 ve výši příjmy a výdaje 243 932 
554 Kč a pohovořil o důvodech aktuál-
ních úprav v rozpočtu města. Diskuse 
zastupitelů se vedla ohledně zařazování 
nákladnějších oprav městského majet-
ku do zásobníku investičních projektů 
města.

Zastupitelé dále schválili plán práce 
kontrolního výboru na rok 2023: Kon-
trola plnění usnesení rady za rok 2020 
a 2021, Kontrola vyřizování podnětů, 
návrhů a připomínek podaných za-
stupiteli a občany na jednání zastu-
pitelstva města za rok 2020 a 2021. 

Kontrola formálního postupu při přidě-
lování a čerpání finančních prostředků 
přidělených sportovním a zájmovým 
organizacím v roce 2020 a 2021, Kon-
trola vyřizování stížností za rok 2021  
a 2022. Kontrola plnění usnesení zastu-
pitelstva za rok 2020 a 2021 a Kontro-
la postupu při výběrovém řízení na tisk 
a grafické zpracování měsíčníku Život 
Úval.

Zastupitelé rovněž vzali na vědomí zápis 
č. 2/2023 z jednání Výboru pro investi-
ce, výstavbu a územního plánování ze 
dne 13. 3. 2023. Výbor projednával ce-
lou řadu záležitostí, mezi kterými do-
minovala kapacita úvalské školy, vodo-
vodní obchvat Jiren, přístřešek u školní 
jídelny, plánovací smlouva na náměstí 
Svobody, a dopravní situace na Úvaláku 
(křížení kolínské silnice I/12 a Jirenské 
II/101) včetně řešení výjezdu z budoucí-
ho nákupního centra v oblasti Pražská. 
Současné dopravně-technické normy 
neumožňují vybudovat sjezd a výjezd 
k nákupnímu centru přímo ze státní sil-
nice I/12, a to z důvodu blízkosti křížení 
se silnicí II/101 (Jirenská).

V dalším bodě jednání zastupitelé 
schválili přidělení finančních prostřed-
ků pro sportovní a zájmové organizace 
v Úvalech v programových dotacích pro 
rok 2023 nad 50 000 Kč takto: Neinves-
tiční podpora – provoz a údržba 2023 
- SK Úvaly, z.s. – 210 000 Kč – provozní 
náklady, TJ Sokol Úvaly, z.s. – 290 000 Kč 
provozní náklady a 90 000 Kč – údržba 
a Sport Úvaly, z.s. – 160 000 Kč – provoz-
ní náklady.

Zastupitelé následně schválili kupní 
smlouvu mezi společností Exafin ote-
vřený podílový fond a Městem Úvaly.  
V lokalitě Výpustek společnost vybulo-
vala nové domy a městu předala pří-
slušnou infrastrukturu v rámci uliční sítě 
(pozemky pod komunikacemi, vodovod, 
splašková kanalizace, dešťová kanaliza-
ce, veřejné osvětlení, lavičky, odpadkové 
koše a dětské hřiště) a to za cenu 228 
750,50 Kč. 

Dále byla schválena kupní smlouva pro 
lokalitu Výpustek mezi společností Exa-
fin otevřený podílový fond a Městem 
Úvaly. Na město budou převedeny po-
zemky, které jsou nyní ve vlastnictví tří 
fyzických osob, a to na základě uzavřené 
Plánovací smlouvy na lokalitu Výpustek 2.
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Rovněž byl schválen Dodatek č. 2 k Plá-
novací smlouvě mezi městem Úvaly  
a developerem v oblasti lokality Výpus-
tek (společností Exafin). Podstatou je 
sjednání záruční kauce ve výši 1 000 
000 Kč v případě, že developer nespl-
ní závazky vyplývající z kvality tohoto 
vybudovaného díla anebo nesplní pl-
nění ze škod způsobené městu včetně 
smluvních pokut anebo třetím osobám 
(např. náhrada škody). Vlastní smlouva 
je z roku 2015, kdy nebyla ve smlouvách 
záruční kauce sjednávána. Kauce bude 
investorovi (společnosti Exafin) vrácena 
po ukončení záručních dob na díla pře-
daná městu Úvaly.

Zastupitelé také souhlasili s uzavře-
ním Plánovací smlouvy se společností 
PANDA PLUS, s.r.o. na výstavbu neby-
tového prostoru – rozšíření veterinární 
kliniky v ulici Prokopa Velikého. Neby-
tový prostor o rozloze 138 m2 podléhá  
v souladu se Zásadami pro poskytová-
ní příspěvků na technickou, dopravní  
a další veřejnou infrastrukturu povin-
nosti zaplatit městu příspěvek ve výši  
69 000 Kč.

Zastupitelé také schválili kupní smlou-
vu mezi Městem Úvaly a soukromou 
osobou na prodej podílu ½ pozemku  
č. 534/4 o výměře 35 m2 (druh pozemku 
ostatní plocha) za celkovou kupní cenu  
2 800 Kč. Důvodem je snaha města zís-
kat přístup ke svým pozemkům. Totéž se 
týkalo i nákupu 1/6 pozemku č. 3238/11 
o výměře 316 m2. V obou případech tak 
město zaplatí 160 Kč za m2.

Zastupitelé souhlasili se započetím jed-
nání o změně č. 14 územního plánu 
města Úvaly a zařazením projektu Do-
pravní terminál – stavební záměr zpra-
cování architektonického návrhu P+R na 
pozemku a autobusový terminál. Město 
požaduje, aby toto území bylo zařazeno 
v ÚP tak, aby zde tento stavební záměr 
mohl být realizován. Další řešenou loka-
litou je tzv. Hájenka (bývalá hájovna ve 
Škvorecké oboře). Město v tomto přípa-
dě požaduje tento pozemek z čistě obyt-
ného území změnit na zeleň. Přítomný 
zástupce společnosti, která má v úmys-
lu realizovat výstavbu v lokalitě Hájenka 

hovořil o snaze společnosti, respektive 
vlastníků pozemků zastavit toto území 
do cca 2000 m2, což vzbudilo v sále dis-
kusi napříč zastupiteli. Přijatým usnese-
ním zastupitelé pouze zahájili jednání  
o změně územního plánu č. 14.

Byla rovněž schválena obecně závazná 
vyhláška o nočním klidu, kde jsou vyme-
zeny výjimky ze stanoveného nočního 
klidu při konání kulturních, sportovních, 
společenských a jiných akcí, které se  
v Úvalech konají. Jedná se o akce: osla-
vy příchodu nového roku, oslavy pálení 
čarodějnic, Highland Games, Ukončení 
sezony SK Úvaly, Ukončení sezony TJ So-
kol Úvaly, Zahájení sezony na koupališti, 

Ukončení sezony na koupališti, koncerty 
kapely Divokej Bill, Zahájení sezony SK 
Úvaly a promítání letního kina.

Zastupitelé schválili kronikářský zápis 
za rok 2021 pečlivě zpracovaný paní 
kronikářkou Mgr. Alenou Janurovou. 
Starostka vyslovila poděkování paní 
kronikářce za její velmi svědomitou 
a pečlivou práci.

Zastupitelé také diskutovali o staveb-
ním vývoji v oblasti bývalé truhlárny  
v ulici Arnoštova a přijali usnesení, kte-
rým zastupitelstvo vzalo na vědomí pod-
nět občanů z této lokality k projednání 
okolností záměru vedení výrobního zá-
vodu společnosti eTruhlárna, s.r.o., pře-
daného zastupitelům v březnu 2023. 

Zastupitelka Petra Fuxová přednesla 
informaci o zápisech do úvalské ma-
teřské a základní školy (na náměstí  
i v současné svazkové škole v Jirnech), 
kterou zpracovala předsedkyně školské 
komise Mgr. Dana Poláková. Z důvodu 
rekonstrukce budovy základní školy na 
náměstí bude aktuální školní rok zkrá-
cen o jeden týden a nový školní rok 
2023/2024 začne o týden později, tj.  
11. září 2023.
 
Připomínky z řad zastupitelů zazněly  
k projektu Senior Taxi (aktuálně se zva-
žují dvě varianty). Dotazy směřovaly 
na podíl financování města Úvaly na 
svazkovém projektu vodovodního ob-

chvatu Jiren. Hovořilo se i o počtu pro-
jektů, mezi kterými se bude rozhodovat  
v rámci prvního ročníku participativního 
rozpočtu města.

Připomínky ze strany občanů zazně-
ly od obyvatel lokality Výpustek, kde 
je navržen telekomunikační stožár  
a kteří nesouhlasí s umístěním tohoto 
stožáru v blízkosti svých domů. Dal-
ší připomínky se týkaly infrastruktury  
v oblasti V Setých – průjezd přes sou-
kromý pozemek areálu společnosti  
z ulice Purkyňova k soukromému po-
zemku sousedícímu s tímto areálem.

●  Marek�Mahdal,
člen redakční rady Života Úval
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POTŘEBUJEME�STŘEDNÍ�ŠKOLU�V�ÚVALECH
Loni počátkem roku byla prezentována 
myšlenka a dokonce i vizualizace bu-
doucí střední školy v areálu bývalého 
Cukrovaru. Ve světle současné situa-
ce s kapacitou středních škol v Praze  
a okolí je potřeba tuto ideu zhmotnit  
a přetavit do projektu.

Jsme město mířící k 10 tisícům obyva-
tel a regionální centrum, kde budou  
2 základní školy, každá minimálně se 
3 třídami v ročníku. Tedy 6 tříd celkem 
a další děti budou vycházet ze škol  
v okolí (např. Škvorec nebo Horouša-
ny). Je tedy zřejmé, že střední všeobec-
ná škola (gymnázium) s nějakým zamě-

řením (např. sport, robotika) se dvěma 
třídami by do školské soustavy zapad-
la. Navíc by zkrátka cca čtvrtina dětí  
z ročníku nemusela cestovat do Prahy 
nebo do Českého Brodu.

Jak to udělat, aby tady škola vznikla? 
Zřizovatelem středních škol je kraj.  
I město by si mohlo zřídit střední školu 
samo, ale je jasné, že na to nemáme. 
Můžeme však celý projekt posouvat 
kupředu. Najít vhodný pozemek – na-
příklad již výše zmíněný areál bývalého 
Cukrovaru, vyjednat pozemek od de-
velopera vedle budoucí svazkové ško-
ly nebo dvůr Hostín (tam, kde je dnes 

sběrný dvůr pana Fidlera) a tlačit kraj, 
aby školu postavil a provozoval. Máme 
demografické studie a kontakty na kraj. 
Za mne je to výzva pro vedení města 
a my všichni mu budeme nápomoc-
ní. Určitě se škola nepovede dokončit  
v tomto volebním období a ani možná 
v tom příštím, ale jako odpovědní po-
litici musíme o tento projekt usilovat.

●  Jan�Černý,
zastupitel PRO Úvaly a člen komise pro 

školství
člen Výboru pro regionální rozvoj Stře-

dočeského kraje

PEČOVATELSKÁ��SLUŽBA��MĚSTA�ÚVALY�JE��TU��
PRO  VÁS
Nezvládáte z důvodu věku nebo nepří-
znivého zdravotního stavu zabezpečit 
chod své domácnosti? 

Pečovatelská služba města Úvaly vám 
může pomoci vzniklou situaci řešit. 

Pro koho je služba převážně určena? 
• pro seniory
• pro osoby se zdravotním postižením
• pro osoby s chronickým  
  onemocněním

Pomoc vychází z vašich individuálních 
potřeb a chrání vás před sociálním vy-

loučením tak, aby vám umožnila setr-
vat co nejdéle ve svých domovech.

Profesionálně vyškolené pečovatelky 
vám pomohou zajistit:

• donášku nákupu, pochůzky
• pomoc s hygienou v domácím
  prostředí nebo ve Středisku osobní 
  hygieny
• doprovod a dovoz k lékaři nebo  
  na úřad
• pomoc se zajištěním úklidu 
• pomoc se zajištěním stravy apod.

Služby jsou poskytovány uživatelům 
z Úval a okolních obcí – Horoušany, 
Hradešín, Šestajovice, Sibřina, Dob-
ročovice, Přišimasy, Tuklaty, Květnice  
a Škvorec.

V případě zájmu a získání bližších in-
formací se obracejte na MěÚ Úvaly, 
Arnošta z Pardubic 95, Úvaly – paní 
Lucie Křivancová, tel. 281 091 529, 
723 308 432, lucie.krivancova@mes-
touvaly.cz

●  Odbor�správní

CHODEC�NEBO�ŘIDIČ,�KDO�JE�V�ÚVALECH�VÍC?
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Ať chceme či nikoli, každý z nás je cho-
dec. Ale být řidičem, to je osobní vol-
ba. Průkaz pro chodce nemáme, ale 
k získání řidičského průkazu je nutné 
prokázat znalost dopravních předpisů. 
A proč? Zjednodušeně proto, aby kaž-
dý, kdo se vydá na cestu, zdárně beze 
ztráty kytičky (zranění), zrcátka či živo-
ta (svého i ostatních) dosáhl kýženého 
cíle. Byť to nemusí být zcela zřejmé,  
i chodec, jezdec na koni, jednokolce 
či tříkolce a dalších moderních vynále-
zech na nejrůznější pohon se však musí 
dopravními předpisy řídit. Při pohybu 
po městě jsou totiž všichni účastníky 
silničního provozu a chtě nechtě spolu 
musí interagovat. Ať už na chodníku, 

přechodu nebo mimo něj. A jak tomu 
v našem stále složitějším světě bývá, 
není na světě předpis ten, co by se za-
vděčil lidem všem, takže se také stává, 
že ne vždy se lidé shodnou na výkladu 
dopravních předpisů.

Přenesme se nyní do jednoho úvalské-
ho rána na křižovatku u rybníka Fabrák 
z přiloženého obrázku, kde se potkal 
pan Jedunavlak a paní Jdunavlaková. 
Z obrázku je zřejmé, že se jedná o kři-
žovatku bez vyznačeného přechodu 
pro chodce. Oba naši účastníci se do-
stávají do křižovatky ze směru od bý-
valého cukrovaru/nového pivovaru/Pe-
nny/. Paní po chodníku, pán po silnici. 

Oba také plánují pokračovat ve směru 
do centra Úval k mostu přes Výmolu. 
Doposud nic zvláštního. Problém však 
nastal, když se paní Jdunavlaková roz-
hodla přejít přes křižovatku z končícího 
chodníku na druhou stranu, kde chod-
ník pokračuje dále. Přechod zde není, 
tak využila svého “práva” chodce a jed-
noduše šla. V tu chvíli však začal křižo-
vatkou také projíždět pan Jedunavlak. 
Přijíždějící brzdící a troubící auto tak 
popohnalo nerozhlídnuvší se paní ze 
své jízdní dráhy a ona  se za “odměnu” 
na řidiče obořila s tím, že má dávat po-
zor, protože tudy normálně chodí lidi! 
Dle dopravních předpisů – a mého 
výkladu vzato – byl v právu pan Jedu-
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navlak, protože se nejednalo o místo  
k přecházení s přechodem. Ale co  
z morálního, džentlmenského nebo 
jednoduše lidského hlediska, byla tato 
situace stejně křišťálově jasná? Obdob-
ných chvil zažíváme všichni nemálo,  
a to z jedné či druhé strany. Proto bych 
si přál, abychom o nich více přemýšle-
li, než budeme druhé častovat zvířecí-
mi plemeny či probodávat pohledem  
a hledat chyby jen u jiných. Pro mne 
tak úvodní otázka nemá vítěze.

Stejně jako se děti učí od rodičů z vět-
ší míry napodobováním (ne tím, co se 
jim říká, ale co se před nimi dělá), tak 
i dospělí do jisté míry přizpůsobují své 
chování ostatním dospělým. A pokud si 
vzájemně půjdeme špatným příkladem 
při řešení všedních záležitostí, nemá-
me se jako společnost v budoucnu na 

od hlavy”. Začít však musíme u sebe. Za 
nás to nikdo neudělá.

●  Aleš�Pilný

co těšit. Každý však můžeme jít dob-
rým příkladem a vyvarovat se tak zná-
mých přísloví “Násilí plodí násilí” či do-
nedávna smutně trefného “Ryba smrdí 

MUDr. KARÁSKOVÁ

DOVOLENÁ
12. – 20. června

7. července
17. – 21. července
Ordinační hodiny  

v červenci a srpnu:
pondělí 12 – 17 

úterý – čtvrtek 8 – 12,30
pátek 8 - 12 

Další informace na:  
www.karaskova-uvaly.cz

MUDr. MAŘÍKOVÁ

DOVOLENÁ
14. – 16. června

3. – 7. července

14. – 18. srpna 
– dovolená SESTRA  

21. srpna – 1. září

Přejeme všem krásné léto.

VŠIMLI�JSME�SI,�ŽE�…
… v první řadě čtenáři velmi oce-
ňují kalendárium akcí města  
a spolků.

… stromy v ulicích kvetou a občané pe-
čují o veřejná místa, která by asi jinak 

… trápí občany poškozování veřej-
ných prostranství sloužících k odpo-
činku. Jinak pěkné prostředí je zne-
čišťováno odpadky, natvrdo řečeno 
– vajgly. Jinde veřejné cesty „zdobí“ 

hyzdila prostředí a podle snímků z oko-
lí jsou Úvaly skutečně městem usa-
zeným v zeleni. Ti pozitivně naladění 
mají z přírody radost.
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střepy, odhozené dopité i nedopité PET 
lahve a vše, co těm netečným k okolí 
odpadne od ruky. Prostory označené 
jako hřiště nemají být znečišťovány ni-
čím, jde o naše děti a vnoučata.

… stejný problém, zneužívání veřej-
ných městských informačních ploch, 
jako jsou vývěsky, kterých je rozmís-
těných přes dvacet ve všech částech 
města, ty bývají zneužity soukromými 
inzeráty za účelem výdělku. Takové po-
užití malých vývěsek není dovoleno, lze 
využít velkou dřevěnou tabuli u závor 
nebo si zaplatit inzerát v Životě Úval. 
Rovněž vylepování na sloupy elektric-
kého vedení je zakázáno.

… již pár týdnů je kostel vedle školy 
obklopen lešením a část ho dostane 
novou fasádu. Kostel krásně uzavírá 
náměstí a je pro část obyvatel duchov-
ním zázemím, tak nechť také zdobí.

… covid již není hrozbou? Celosvětová 
pandemie covidu-19 už není zdravot-
ním stavem nouze s mezinárodním 
dosahem. Rozhodla o tom Světová 
zdravotnická organizace (WHO) a sta-
novisko zveřejnila na svých webových 
stránkách. Pár dní předtím to pro ČR 
oznámil i ministr zdravotnictví a vyhlá-
sil, že nemocný coronavirem již nemusí 
dodržovat předchozí podmínky  karan-
tény. V Úvalech je k dnešnímu dni 15 
hlášených onemocnění. Mezi sebou se 
baví lidé o dlouhodobých následcích 
prodělaného onemocnění, ale všichni 
věří, že si nakonec tělo poradí a léto 
mu dodá sil. 

rex. To je původně tříkolové vozítko s 
trubkovým rámem potaženým kožen-
kou. Jedná se o jediné homologované 
vozidlo s plátěnou karoserií na světě. 
Jeho konstruktéry byli bratři Stránští, 
František a Mojmír.

… počátkem května se u památníku 
místa seskoku parašutistů Gabčíka 
a Kubeše severně od Úval (Nehvizdy) 
také objevila výzdoba značící, že se na 
hrdiny nezapomíná. 

… 11. 5. proběhlo v sálku DPS za po-
někud větší účasti občanů představení 
návrhu 13. změny starého územního 
plánu z r. 1995, jednalo se o 4 pozem-
ky, ke kterým by nemusely vzniknout 
žádné námitky (opět vše na YouTube).
… se nadále občané ptají, kdy se opraví 
zimní výtluky v některých ulicích (např. 
Dobrovského), aby nedocházelo k dal-
šímu ničení vozovky?

… v médiích se hovoří stále modernější 
řečí, zajímavý je termín inovační hub…  
projekt „inovačních hubů“ (pobočky 
inovačního centra) na podporu začína-
jících podnikatelů nejen v inovativních 
a kreativních oborech. Huby chtějí být 
otevřeny také už zaběhnutým firmám, 
malým i středním… to je informace na 
internetu, hub je v angličtině rozbočovač.

Na veřejnost mám velikou prosbu … 
čehokoli si všimnete, co se vylepšilo 
a nebo potřebuje vylepšit ve vašem 
okolí, napište prosím do rubriky Všimli 
jsme si, že …

●  Zaznamenala�Alena�Janurová

… 29. 4. v čase před upalováním čaro-
dějnic proběhlo sportovní dopoledne 
pro děti, a pár chlapců to bralo vážně 
(viz článek provozovatele).

… 4. 5. v DPS starostka města a deve-
lopeři představili plánované projek-
ty ve městě a stav jejich realizace za 
velmi malé účasti občanů, snad budou 
sledovat vše na YouTube města (na 
snímku si vryjte do paměti obrázek 
objektu, který zmizí a projekt změn 
náměstí Svobody bude realizován prý 
5/2024), můžeme se těšit i na koneč-
né řešení parkování ve městě pomocí 
P+R parkoviště 2024/25. Je plánována i 
stavba Domova seniorů na Vinici…

… na náměstí parkoval nějakou chvíli 
veterán, říkalo se mu hadrák – Velo-
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Placená inzerce



Za měsíc do poloviny května zasahova-
la jednotka Sboru dobrovolných hasičů 
Úvaly u 8 událostí s pomocí cisternového  
automobilu na podvozku Tatra Terrno 
a k některým požárům vyjela i starší Ta-
tra 148. Převáženě se tentokrát jednalo 
o požáry, a to v pěti případech. Dvakrát 
se jednotka odebrala k technické po-
moci a jednou k dopravní nehodě. 

Operační středisko se na úvalské hasi-
če v prvním případě obrátilo 22. dubna 
odpoledne, kdy byla ve Štolmíři nahlá-
šena dopravní nehoda. Jednalo se o ne-
zvládnutí jízdy na čtyřkolce a zraněný 
řidič byl už v péči českobrodských hasi-
čů. Den poté, krátce před 12. hodinou, 
úvalská jednotka vyjela k požáru do-
pravního prostředku v Újezdě nad Lesy, 
ale ještě před dosažením nahlášeného 
místa, byla od zásahu odvolána.

Dopoledne 25. dubna zůstalo v bytě  
v Úvalech malé dítě za zabouchnutými 
dveřmi. Pomocí nastavovacího žebříku 
se hasiči pootevřeným oknem dostali 
do bytu a situaci vyřešili. 
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ÚVALŠTÍ�HASIČI�ZASAHOVALI�U�PĚTI�POŽÁRŮ
Odpoledne 4. května vyjeli úvalští hasi-
či k požáru starého valníku v Úvalech.  
S pomocí škvoreckých dobrovolných ha-
sičů a vysokotlakého proudu se podařilo 
požár brzy zlikvidovat. O pár hodin poz-
ději úvalská jednotka se starší Tatrou 
148 zamířila do Lužické ulice v Úvalech, 
kde byl nahlášen požár travního poros-
tu. Za asistence českobrodských hasičů 
byl nerozsáhlý oheň uhašen.

8. května úvalská jednotka opět navští-
vila Štolmíř, tentokrát z důvodu požá-
ru rodinného domu. Na místě při jejím 
příjezdu už situaci kontrolovali hasiči z 
bližších základen. O několik hodin poz-
ději, o půl čtvrté ráno 9. května, vyrazili 
úvalští hasiči s oběma cisternami do 
Květnice, kde byl nahlášen požár rodin-
ného domu. Po příjezdu na místo rozvi-
nuli několik proudů a brzy se probojo-
vali k ohnisku požáru. S likvidací ohně 
bylo poté spojeno i rozebrání plechové 

střechy. Při události nedošlo k újmě na 
zdraví, ale škoda na majetku šla do mi-
lionů korun.

Poslední výjezd se konal ještě téhož dne 
v devět hodin ráno, a to do Rostoklat. 
Zdravotnická záchranná služba potře-
bovala pomoc s transportem pacienta  
z prvního podlaží rodinného domu.

13. května hasiči společně s městskou 
policií v rámci projektu „3 metry k ži-
votu“ testovali průjezdnost úvalských  
komunikací a v případě potřeby umis-
ťovali na vozidla informační letáky. 
Parkujte ohleduplně, udržujte průjezd 
alespoň v šíři tří metrů a nenechávejte 
vozidla pět metrů před a za křižovat-
kou. Nikdy nevíte, kdy oceníte rychlý 
příjezd hasičů.

●  Za�JSDH�Úvaly�Milan�Bednář
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MDDM�ÚVALY�–�ŠABLONY�OP�JAK
MDDM se aktivně zapojil do výzvy šab-
lon OP JAK ve spolupráci s MŠMT finan-
cované Evropskou unií.

V únoru se děti zúčastnily vzdělávací-
ho týdne na jarním táboře. V březnu  
a dubnu si děti prošly čtyřmi vzděláva- 
cími sobotními bloky nazvanými Projdi 

si domeček. Účastníci si rozšiřovali svo-
je vědomosti a vyzkoušeli činnosti k je-
jich všeobecnému rozvoji. Každá sobo-
ta byla věnována jinému tématu: první 
výtvarné práci, druhá elektro projekto-
vé výuce, třetí hudebnímu vzdělávání  
a čtvrtá ornitologii, přírodě a ekologii. 
Z akcí si děti odnesly dřevěnou lampič-
ku a pájený elektro obvod. Vyzkoušely 
také hudební nástroje. 

Poslední den všichni navštívili Josefov-
ské tůně, kde pozorovali ptáky a okol-
ní přírodu. Akce se zúčastnilo celkem 
24 dětí. Workshopy měly velmi dobré 
ohlasy, a proto plánujeme opakovat 
podobný koncept i příští školní rok.

●  Iva�Fíková
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ČARODĚJNICE� 
A�PAVOUCI
Jako každý rok jsme vytvořili krásnou čarodějnici a jako po-
každé byla upálena:). Naštěstí se upálení vyhnuli malé čaro-
dějky a čarodějové, kteří poctivě oběhli všechna připrave-
ná stanoviště s jednotlivými úkoly. Ve spolupráci s městem 
za splněný úkol obdrželi malou odměnu a na konci buřtík  
k opékání. Děkujeme dobrovolníkům a lektorům za pomoc 
na stanovištích a rodičům za trpělivost ve frontách, protože 
účastníků bylo bezmála 600.

Druhé poděkování patří dětem a rodičům za akci pavoučí 
rojení v ulicích Úval. Nakonec jste mohli v ulicích potkat přes 
23 pavouků vyrobených dětmi na výtvarných kroužcích.

●  Iva�Fíková

QR�HRA�A�DETEKTIVNÍ�
HRA 
V dubnu a první dva týdny v květnu jsme pro vás připravili 
další aktivity za placky k 35. výročí MDDM. QR hra proběhla 
v Králičině a úkolem bylo jít podle GPS QR kódů a vyplnit 
křížovku. Naopak v Klánovickém lese se hledal podle indicií 
zloděj. Hry si prošlo přes 250 lidí. Děkujeme za velmi pozi-
tivní reakce.

●  Iva�Fíková

CYKLOPOZNÁVAČKA�
OKOLÍ�ÚVAL
V sobotu 13. 5. jsme uspořádali pro všechny nadšence cyk-
listickou poznávací projížďku. Účastníci měli připravená za-
stavení na místních pamětních místech, inspirovaná knihou 
„Drobné památky v Úvalech a okolí“ od autorů: Jan Psota, 
Petra Kyselová, Milan Bednář a Jiří Jindřich. U jednotlivých 
památek byl umístěn popis pamětihodnosti. Zároveň účast-
níci projeli třemi kontrolními stanovišti, kde jsme na ně če-
kali s razítkem a případně i s lékárničkou. Protože počasí 
nebylo úplně nejteplejší, trasu projelo jen 50 cyklistů. Chtěli 
bychom závod opakovat příští rok.
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DIVADELNÍ�NEDĚLE�
A�TURISTIKA
V neděli 14. 5. vzal divadelní kroužek všechny zájemce na di-
vadelní představení Zátopek v divadle Minor. Je to již druhé 
představení, které jste tento školní rok mohli s námi navští-
vit. Náš divadelní kroužek chystá i vlastní představení Trable 
s televizí, 15. 6. od 18 hod. v MDDM.

Ještě připomeneme všem zájemcům, že turistický kroužek 
pořádá každý měsíc pro všechny děti sobotní výlety. Posled-
ní tři výlety byly například do botanické zahrady, pochod za 
povidlovým koláčem v Benešově a do Hrusic za kocourem 
Mikešem. Přihlásit se může opravdu každý. Sledujte náš 
web.

●  Iva�Fíková

●  Iva�Fíková
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be. V roce 2020 dosáhla tato píseň 50 
mil. zhlédnutí, což z ní dělá nejsledo-
vanější český videoklip na této plat-
formě (Wikipedie)… asi pro to se pod 
pódiem shromáždilo široké publikum  
a souznělo s kapelou.

3. 5. na městském hřbitově u památ-
níků padlých zástupci vedení města, 
městské policie a skautů položili květi-
ny, vyslechli emotivní proslov starostky 
Markéty Rydvalové a naši hymnu. Uctili 
tak, jako každoročně, památku padlých 
ve druhé světové válce a jejich podíl  
na osvobození. Čestnou stráž drželi 
členové Československé obce legionář-
ské.

14. 5. v 16:16 v „65“ Koncert k výročí 
osvobození v rozšířeném obsazení než 
při Otvírání studánek Bohuslava Marti-
nů před pár týdny. Koncert se plánoval 
v kostele, nakonec se konal v sále Cent-
ra volnočasových aktivit Pětašedesátce 
a byl zaštítěn starostkou města Mar-
kétou Rydvalovou, pořadatelem opět 

29. 4. hned poránu se v Úvalech konal 
tradiční Čarodějnický běh pořádaný 
spolkem Jonatán a na hřišti pod kos-
telem bylo čilo a veselo. Každého po-
zorovatele potěšil roztomilý ne/zápal 
nejmenších běžců, který je zachycen 
na pár snímcích. Celkový průběh zá-
vodu si určitě zhodnotí pořadatel sám, 
jen nevím, zda sdělí to, že i na venek 
bylo vidět, tu spoustu úsilí, které spo-
lek a všichni „pořadatelé“ museli na or-
ganizaci a průběh vynaložit. Také jedna 
z akcí dobrovolníků pro dobré vztahy 
ve městě a zdraví dětí, které je nutno 
vzdát dík.

30. 4. celý den pohyb na hřišti. Od rána 
připravovali pracovníci TSMÚ hrani-
ci pro upalovanou poměrně mladou 
čarodějnici, stánky a pódium, zatímco 
několik chlapců u házenkářské haly po-
měřovalo svou sportovní všestrannost 
ve Sportovním dnu mládeže (samo-
statný článek).

Od 15 hodin to začalo… každoroční 
akce Čarodějnice je stále navštěvova-
nější a dokumentovaná všemi, takže 
víme, že byly fronty na občerstvení, ve 
kterých si mohli popovídat Úvaláci, kte-
ří se dlouho nepotkali, že podpalovali 
místostarostové, že opět byli obdivo-
váni naši hasiči, že děti poctivě soutě-
žily a buřtíky mizely. Podvečer dostal 
prostor Miro Šmajda a Terrapie, kdy 
poskakovaly spíše děti a rodiče stáli 
fronty na pivo, pak nastala poměrně 
rychlá přestavba pódia a spustila čes-
ká hudební skupina Wohnout. Tvoří ji 
bratrská dvojice Jana a Matěje Homo-
lových (oba kytara a zpěv), kteří jsou 
také autory repertoáru skupiny, basky-
tarista Jiří Zemánek a bubeník Zdeněk 
(Fenek) Steiner. Skupina si dala jmé-
no a fungovala již od roku 1988, kdy 
se okolo Matěje Homoly zformovala 
prapůvodní sestava na pražských Vi-
nohradech… Nejúspěšnější skladbou 
této skupiny je bezesporu Svaz českých 
bohémů (2012) publikovaná na YouTu-

LÍSTKY�Z�KALENDÁŘE�KULTURNĚ� 
SPOLEČENSKÝCH�AKCÍ�MĚSTA
23. 4. Jarní koncert v sálku DPS nám 
zprostředkovalo město (Komise pro 
kulturu RM) a přednesl Středočeský 
pěvecký sbor. Zpěv a hudbu Bohusla-
va Martinů zpestřila recitace Stanislava 
Lehkého. Na členech sboru, hostech  
z Pražských pěvců a Černošické ko-
morní filharmonie bylo, aby otevřeli 
studánky. Dirigoval Stanislav Mistr sle-
dován zaplněným sálkem.

29. 4. Den Země na Klepci 2023
„Akce, kterou roku 2006 rozjížděl Jan 
Psota spolu se spolkem Otevřené Úva-
ly a dalšími neziskovkami, se za těch 
17 let rozrostla do jedné z největších 
regionálních sousedských akcí, kte-
rou dnes spolupořádá 10 obcí z regi-
onu. Ještě dopoledne vypadalo počasí 
všelijak, ale odpoledne se umoudřilo, 
a tak jsme měli všichni možnost kro-

mě kultury a společenských konverzací 
pozřít regionální delikatesy. Nejdříve 
samozřejmě zmizely „Koláče přišimas-
kých žen“… hned jak skončily zdravi-
ce starostek a starostů … mohl jsem 
potkat spoustu kamarádů a známých 
a v třešňové aleji jsem si velmi inten-
zivně užíval ten pocit – tady v tomto 
regionu, v této zemi jsem doma…“ sdě-
luje na fb náš bývalý starosta a přidává  
i fotodokumentaci.
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CÍRKEVCÍRKEV

Komise pro kulturu RM Úvaly. Přítom-
né návštěvníky přivítala paní starost-
ka a k nastoupenému sboru se přidali 
sólisté a dirigent slavnostně oblečeni. 
Na programu byla Kantáta Antonína 
Dvořáka na text Karla Jaromíra Erbena 
Svatební košile. Bez dechu sledované 
podání návštěvníci odměnili velkým 
potleskem. Vládlo nadšení, slova Er-
benovy básně, kterou všichni známe 
ze školy, umocnila geniální Dvořákova 
hudba a velmi emocionální a perfektní 
výkon Středočeského pěveckého sboru 

jména dvěma sólisty, vypravěč Martin 
Strouhal (baryton) a part panny klečící 
Barbora Míčková (sopran). Nastudoval 
a i dirigoval Stanislav Mistr (tenor), kte-
rý zpíval i part druha nebohé panny.

Koncert byl skutečně důstojnou osla-
vou naší 78 let trvající svobody.
   

●  Lístky�trhala�Alena�Janurová� 
a�použila�i�sociální�sítě

spolu s Pražskými pěvci, vícero členy 
Černošické komorní filharmonie a ze-

i poutní významná místa, kde se chtě-
jí zastavit, ztišit  a popřemýšlet. Ať vás 
všechny na vašich cestách Bůh provází  
a ochraňuje.

ÁRONSKÉ POŽEHNÁNÍ NA CESTU

Ať Hospodin ti žehná a chrání tě, ať Hos-

BOŽÍ�SLOVO
POŽEHNÁNÍ NA CESTU

Před námi se opět otevírá letní období, 
kdy se mnozí vydají na různé cesty v Čes-
ké republice nebo do zahraničí v rámci 
svých dovolených či prázdnin.  Jedná se 
o místa pobytová u moře či poznávací 
exotická místa. Někteří křesťané navštíví 

podin rozjasní nad tebou svou tvář a je ti 
milostiv, ať Hospodin obrátí k tobě svou 

tvář a obdaří tě pokojem.
(Numeri 6, 24-26)

  
●  Mgr.�Jitka�Pokorná,�����������������������������
farářka CČSH v Úvalech

V druhém květnovém týdnu některé 
členky náboženské obce Církve česko-
slovenské husitské v Úvalech jarní slu-
níčko vytáhlo na výlet. Tentokrát naše 
kroky směřovaly k památnému místu 
do Škvorce  k soše sv. Donáta, italské-
ho patrona a ochránce zemědělců, po-
cházejícího z italského města  Arezza, 
chránící jejich pole před krupobitím  
a blesky.

Nejprve jsme se zastavily u  přestavě-
ného škvoreckého zámku, který pů-
vodně pochází ze 13. Století. Mezi jeho 
významné majitele patřili arcibiskup 
Olbram III. ze Škvorce a panské rody 
Klinštejnů a Smiřických ze Smiřic. Ne-
lze opomenout, že tento zámek též  
v 18. století obývala i Marie Terezie 
Savojská, princezna z Lichtenštejna. 
Mnoho let zámek chátral.  Až v letech 
2005 – 2008 byl objekt zrekonstruován 
novým majitelem.

Druhé zastavení bylo u pozdně ba-
rokního římskokatolického kostela sv. 
Anny, který nechala postavit v letech  
1765–1767 tehdejší majitelka zdejšího 
a okolních panství vévodkyně Marie 
Terezie Savojská (1694–1772). 

Asi po dvou kilometrech upravené pol-
ní cesty, lemované stromy mezi obilím, 
jsme došli k třetímu zastavení, poutní-
mu místu, kde stojí socha sv. Donáta, 
mírně ukrytá za dvěma památnými 
stromy. Tuto sochu nechala postavit 
též vévodkyně Marie Terezie Savojská, 
kněžna z Lichtenštejna roku 1765 na 
křižovatce cest, v místě zaniklé tehdej-
ší vsi Křimín.

V cíli u zmíněné sochy sestra farářka 
požehnala poutníkům, kteří se vydali 
na tuto cestu. Zpáteční, asi dvoukilo-
metrová cesta nás vedla třešňovou 
alejí až do Úval.

Slunce, modrá obloha, zelené stromy  
a dobrá nálada se postaraly o pěkný 
zážitek z našeho sborového výletu.

●  Rada�starších�NO�CČSH�v�Úvalech

SBOROVÝ�VÝLET�
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Naši závodníci v kategoriích jednot-
livců něchtějí nic ponechat náhodě 
a jezdí si po zimě vyzkoušet „stovky” 
na různé závody v okolí méně či více 
vzdáleném. Jde nám hlavně o vychytá-
ní chyb, rozzávodění a jak my rádi říká-
me „vybrat si smůlu” ve formě menších 
zranění, špatných náběhů a spojů, kte-
ré se nám pak na postupových soutě-
žích, kde jde o vše, nesmí stát. 

Letos jsme vyrazili 16. dubna do Jablon-
ce, kde se tradičně sjíždí na první závo-
dy skoro celá republika, konkurence je 
obrovská, kolem 100 závodníků v kate-
gorii. Tak jsme si tam s třemi dorostenci  

a jednou ženou vybrali smůlu v podobě 
drobného zranění, provázku v zubech 
proudnice, ale také příjemným přísli-
bem do nové sezony se stal osobák To-
máše Geislera. Další závody se konaly 
29. dubna v Klučově. Naše oblíbená 
Klučovská ulice se nám letos s ničím 

nepřekrývala, tak jsme na dopolední 
část programu vzali i závodníky na 60 
m s překážkami. 

S touto disciplínou v letošním roce 
začínáme, není to zas taková novin-
ka, ale konají se  v ní nově postupové 
soutěže a pro týmy, které mají problé-
my dát dohromady daný počet členů, 
je to příležitost se dostat na krajské 
nebo republikové závody. Na start 
se za Úvaly postavil jeden závodník 
v přípravce, tři závodníci v kategorii 
mladších žáků a dva závodníci v kate-
gorii starších žáků. Všichni měli kolem 
40 soupeřů a nejlepší umístění bylo 
4. místo v přípravce. Nutno dodat, že 
během závodů vydatně pršelo, závod 
se přerušoval a travnatá plocha se 
měnila v bahno. Pořadatelé byli nu-
ceni odpolední část – závody dorostu  
a dospělých, zrušit. Nicméně děti do-
poledne nabraly cenné zkušenosti  
a první „šedesátky” si užily. Tři naši zá-

PŘÍPRAVNÉ�ZÁVODY�V�BĚHU�NA�60�A�100�M� 
S�PŘEKÁŽKAMI

vodníci si zajeli 8. května do Ledenic 
na závody ze seriálu Jihočeských sto-
vek, testovali tam formu na tartanové 
dráze, ale spíš to mělo efekt „vybírá-
ní smůly”. 14. května jsme se vrátili  
s dorostem a dospělými do Klučova na 
druhou část „Memoriálu Radka Slámy 
a Filipa Havlína”. Tentokrát nespadla 
ani kapka, bohužel jsme zaznamena-
li jeden úraz, ale pak už jen 4 medai-
le: Klára Klímová 3. místo v kategorii 
žen, Jiří Růžička- 3. místo v kategorii 
staršího dorostu, Petr Zetek – 2. místo  
v kategorii mužů a Tomáš Černuška – 
1. místo v kategorii mladšího dorostu. 

A teď si dáme na dva týdny závodní 
pauzu a poslední víkend v květnu nás 
čekají okresní kola dospělých a doros-
tu, jejichž součástí jsou právě běhy na 
100 m s překážkami.  

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

V kategorii mladších žáků 20 druž-
stev, ve starších jen o něco málo 
méně, v dorostu pět. Rázem jsme 
se ocitli na celodenní soutěži, měni-
li a posouvali dosavadní plány. No co 
už... STÁLO TO ZA TO!!! Naši mladší 
žáci v takové šílené konkurenci vy-
běhli krásné 2. MÍSTO!!! S pohárem  
a výborným dortem! 

A dorostenci, které jsme složili z Úval, 
Škvorce a Nehvizd (aby se nám různě 
po sborech nepoflakovali, ale taky si 
aspoň spolu zaútočili), VYHRÁLI! S po-

MEMORIÁL�LADISLAVA�BÁČI�V�ČELÁKOVICÍCH
V sobotu 22. 4. jsme si takhle ráno vy-
razili na oblíbený Memoriál L. Báči do 
Čelákovic, na který jsme jezdili od za-
čátku jeho konání a jen loni jsme ho 
vynechali. 

Závodí se v požárním útoku. Bývalo to 
na pohodu, po obědě už jen pár druž-
stev dorostu a cca ve 3 doma... Takže 
jsme byli příjemně překvapeni koneč-
ně krásným slunečným počasím a pak 
už teda méně příjemně počtem druž-
stev, která přijela. 

hárem, putovním pohárem a dalším 
výborným dortem 🙂. Hlavně pro mlad-
ší žáky to byl krásný příslib na blížící se 
jarní vrchol sezony – hru Plamen. 

Na družstvo starších žáků máme bohu-
žel aktuálně málo členů a nějaké nové 
rádi mezi sebou přivítáme! 

Více informací na e-mailu: mh.uvaly@
gmail.com

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly
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ale zrovna na konci dubna máme vždy 
nejvíce práce s přípravou na soutěže, 
takže jsme prodloužili pravidelnou 
schůzku a až po tréninku štafet jsme 
pozvali děti k ohýnku, aby si opekly 
vuřty, v klidu si mezi sebou popovídaly  
a vedoucí na chvíli mohli zvolnit a ne-
řešit, kdo co kde poběží, jak mu to jde 
a co je potřeba zlepšit. Jen tu čaroděj-
nici jsme neupálili, v hasičárně v rekon-
strukci nám teď schází takové ty jistoty 
jako někde se válející kus hadru, který 
by se hodil čarodějnici na sukni nebo 
blůzu. Věříme, že za rok se vše vrátí do 
starých kolejí a pálení čarodějnic bude 
se vším všudy. 

Ve čtvrtek 4. 5. členové výjezdové jed-
notky a vedoucí kroužku MH přivítali  

KDYŽ�HASIČI�NESOUTĚŽÍ
Náš kroužek mladých hasičů není čistě 
sportovní, stále ještě máme v průběhu 
roku několik akcí, které se sportovní 
přípravou nesouvisí. Jedna z nich byla 

na poslední dubnové schůzce – pálení 
čarodějnic. Snažíme se držet tradici, 

v provizorní hasičárně 4 třídy ze zá-
kladní školy Úvaly, aby jim předvedli 
něco ze své práce. Osobně jsem se 4 
hodiny nehnula ze svého stanoviště, 
kde jsme se v rychlokurzu snažili se-
známit žáky základní školy s požárním 
útokem a štafetami hasičského sportu. 
Kolegové na dalších stanovištích se-
znamovali děti s technikou výjezdové 
jednotky, se situacemi, které mohou 
nastat v blízkosti každého z nás, se 
zdravovědou, se systémem svolávání 
konkrétních výjezdových jednotek a asi 
v podstatě vším, co děti zajímalo. Mezi 
sebou jsme si to zhodnotili jako úspěš-
nou akci, doufáme, že žáci i učitelé ško-
ly měli podobný dojem.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

ní. “Jely jsme si vybrat smůlu” na úto-
ku. 6. května jsme se zúčastnily 1. kola 
Podlipanské ligy v Kšelích. Naše kluky 
jsme nepřemluvily, ale jel s námi je-
den, aby nám pomohl, na tažení vozíku  
s mašinou jsme se ani jedna necítila. 
Na místě se nám mašinu nepodařilo 
nastartovat, ani po telefonické konzul-
taci. No začátek báječný, už to vypada-
lo, že pojedeme domů, zrovna mašinu, 
nejopečovávanější část útoku, jen tak 
někdo nepůjčí. Naštěstí na soutěž při-
jely i Nové Jirny, kamarádi z našeho 
okrsku mašinu půjčili. Uf, jdeme na to.  
V prvním pokusu jsme si vybíraly smů-
lu “na zadku”- na sacím vedení, prostě 
se to kouslo a do konce pokusu to ne-
šlo spojit a měly jsme ho neplatný. No 
nic, na druhý pokus jsme si k mašině 
půjčily i obě savice a sací koš a čekaly, 

DRUŽSTVO�ŽEN�ZAHÁJILO�SEZONU�MEDAILÍ
Družstvo žen nečeká až na “povinné” 
okresní kolo v požárním sportu, ale 
rozhodlo se připravit nejen v individu-
álních disciplíně, ale také v té kolektiv-

co z toho bude. Jsme prostě zvyklé na 
svoje, ale tak nějak to dáme, i když vza-
du se holky bořily po kotníky do bláta 
a kolem základny to už pěkně klouzalo. 
No nakonec jsme to nějak ustály a čas 
24 jsme  hodnotily jako velmi kvalitní 
trénink pro nadcházející sezonu. Jak 
jsme na tom vzhledem k soupeřkám, 
jsme netušily, buď jsme někde sháněly 
vybavení, nebo si pletly copy pro štěstí 
nebo se jen tak opalovaly, samy holky 
na soutěži prostě. Na závěrečném ná-
stupu s vyhodnocením překvapení – ze 
sedmi družstev jsme na 2. MÍSTĚ! Tak 
super, stálo to za to sem jet! Jo a maši-
na, ta je v pohodě, jenom baterie byla 
vybitá, příště už budem vědět.

●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly

konkurenci dalších 12 družstev to sta-
čilo. Přenocovali jsme na 3.–4. místě. V 
neděli nás čekal požární útok, nic ne-

MLADŠÍ�ŽÁCI�STŘÍBRNÍ�VE�HŘE�PLAMEN
Těsně před uzávěrkou nového čísla  
Života Úval proběhlo o víkendu 13. – 
14. 5. okresní kolo hry Plamen – vrchol 
sezony pro mladší žáky. Postavili jsme 
družstvo mladších žáků. Další tři mlad-
ší žáky jsme půjčili do družstva Škvorce, 
aby si mohli zazávodit. A dva starší žáci 
pomohli družstvu Křížkového Újezdce. 
První disciplínou v sobotu byla štafeta 
4 x 60 m, na které jsme měli dva poku-
sy, ale v každém musely běžet jiné děti. 

Podobně to je i ve štafetě dvojic, kde 
však dvě čtveřice mohou mít stejného 
velitele. V obou disciplínách se nám ne-
vedlo úplně podle předpokladů, ale na 

bylo rozhodnuto. První tým ze soboty 
hodně pokazil a my jsme měli medaili 
na dosah, výkon na požárním útoku 
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Nejvíce obsazena byla kategorie Brouč-
ci, kterou jsme museli rozdělit do třech 
skupin podle ročníku narození (2021, 
2020, 2019). U této kategorie jsem za-
žila šok při zapisování pořadí v cíli. Při-
znávám, byl to masakr. Směs rodičů  
a dětí, křiku a pláče, že jsem nestíhala  
a neslyšela kolegy dobrovolníky, jak mi hlá-
sí startovní čísla doběhnutých závodníků. 

Další kategorie již byly organizovaněj-
ší. Největšími hrdinkami dne se sta-
ly mladší žákyně, které běžely kolem  
11. hodiny za prudkého lijáku, nicméně 
každá z kategorií si zaslouží uznání.

Po doběhnutí a vyhlášení poslední ka-
tegorie se začalo zase balit a hodnotit, 
jak se letošní ročník vydařil.  Přihlásilo 
se celkem 114 závodníků a soutěžilo se 
ve 13 kategoriích. Každý účastník běhu 
obdržel diplom a stupně vítězů medaile 
a různé sponzorské ceny.

Poděkování patří také našim sponzo-
rům, kteří přispěli poukázkami, balíč-
ky s dobrotami, malým šperkem nebo 
jinými drobnostmi, které jsme mohli 
rozdělit medailistům v každé kategorii. 
Jmenovitě to byli VK FITNESS, U Andílka, 
Papírnictví a kreativní svět, Zlatnictví Jit-
ka, Gabriela Tomašuková.

Na závěr bych chtěla poděkovat a vy-
jádřit obdiv Janě Horové, která organi-
zovala 16 ročníků a slíbila, že bude po-
máhat i při dalších akcích. Děkuji městu 
Úvaly a všem dobrovolníkům, kteří se 
na pořádáni akce podíleli. 

Všem děkuji za bohatou účast a dobrou 
náladu, kterou s sebou přinesli. Já jsem 
si to opravdu užila a těším se na další 
ročník.

●  Za�Spolek�Jonatán�Alice�Mášová

16.�ČARODĚJNICKÝ�BĚH�V�ÚVALECH
Letošní ročník běhu byl ve znamení 
změn a předávání organizační štafety. 
Chtěla bych zapsat své postřehy z pří-
pravy i samotného běhu.

Proč jsem se rozhodla být “dobrovolní-
kem” ve spolku Jonatán? Protože jsem 
si jednou před Vánocemi zašla s man-
želi Horovými na pivo a ti mi spolek Jo-
natán představili. Jejich koncept se mi 
líbil a se spoluprací jsem souhlasila.

Eliška, další nový dobrovolník, vytvořila 
úžasný nový leták. Já jsem měla na sta-
rosti sehnat sponzory na akci a rozšířit 
povědomost o akci. 

A najednou tady byla sobota 29. dub-
na, 7 hodin ráno a pršelo jako z konve. 
Dobrovolníci se sešli na hřišti pod kos-
telem. A já žasla, jak všichni věděli, co 
mají dělat. Postavily se stany, rozložily 
stoly a připravovaly se zápisové archy 
na registraci. Naštěstí o půl deváté už 
nepršelo a mohli jsme vyznačit trasy 
pro jednotlivé kategorie.

Po deváté se začali scházet účastníci zá-
vodu v doprovodu rodičů a prarodičů. 

jsme oproti Memoriálu L. Báči vylepši-
li o 4 sekundy! No ale konkurence se 
také nedala a celé se to pěkně zamo-
talo. Nicméně v celkovém součtu naši 
mladší žáci obsadili 2. MÍSTO! O příčku 
se zlepšili od loňského roku a hlavně 
dostali všichni krásné stříbrné medaile! 

Dětem moc gratulujeme, doufáme, že 
si celý víkend užily a děkujeme za vzor-
nou reprezentaci našeho sboru, jsme 
rádi, že v našem okrese patříme stále 
k těm nejlepším. ●  Alena�Tesařová,�SDH Úvaly
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NEJEN�MÁMY�SI� 
UŽÍVAJÍ�MAMAPIKNIKY
Seznámit se v novém prostředí, zvlášť když jste na mateř-
ské s malým dítětem, není nic snadného. I proto se Mámy 
v Úvalech rozhodly připravit pravidelné akce s názvem Ma-
mapiknik. Je to cesta, jak poznat ostatní mámy, tatínky i ka-
marády pro svá dítka. Zároveň je to také dobrý způsob, jak 
prozkoumat všechna zákoutí našeho městečka, protože pik-
nik probíhá vždy na jiném dětském hřišti. Znáte je všechny? 

Dva pikniky už máme za sebou a nutno dodat, že byly oprav-
du úspěšné. Neformální setkání využily k seznámení desítky 
maminek, i když počasí nám do karet příliš nehrálo. Děti si 
pohrály na hřišti, rodiče zjišťovali, že všichni řešíme podob-

né problémy týkající se dětí. Atmosféra na piknicích byla 
moc příjemná, nemluvě o výborné hostině z přinesených 
dobrot... Už se těšíme na další pikniky. Pokud se chcete 
také zúčastnit, sledujte nás na sociálních sítích. Tam se vždy  
dopředu dozvíte, kdy bude další mamasešlost nejen pro 
mámy 🙂.

●  Markéta�Veselá

na 3D tiskárně velkou putovní figur-
ku…“ Ta bude předána vítězi turnaje  
a bude na ní vyznačeno jméno a tým, 
za který hrál. Za rok, bude-li turnaj 

ÚVALSKÝ�KLUB�DŮCHODCŮ�HLÁSÍ
Stále činnost neutuchá a ani radost ze 
setkávání. Tentokrát se zpívalo za do-
provodu pianina a kytary. 

Mladší generace – Eva Cail – připravila 
sadu známých písniček, které jsme si 
vybavovali a od srdce zpívali, doplněni 
i několika skutečně dobrými mužskými 
hlasy. Velkým utajeným překvapením 
byl nakonec převlek a vystoupení paní 
Křemenové, najednou jsme měli mezi 
sebou dudačku s prastarým nástro-
jem.

Dalším bodem v programu ÚKD je na-
plnění výzvy seniorů ke klání ve spo-
lečenské hře Člověče, nezlob se. Zá-
kladní škola se jí chopila a paní učitelka 
Pavelková reagovala: „Máme přihláše-
no 15 dětí, pan učitel Hruška vytiskne 

úspěšný, jej zkusíme zopakovat. Věří-
me, že navodíme v Úvalech náladu op-
timistického setkávání generací.

●  Za�ÚKD�Alena�Janurová�
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slova a ze slov věty a z vět poutavé pří-
běhy. Moc děkujeme paní knihovnici za 
krásný program, který pro naše děti při-
pravila. I díky jejímu přístupu byly děti 
nadšené a knihy je uchvátily.

K pořádnému jarnímu dovádění pat-
ří čarodějnický rej. Ten náš byl přímo 
magický - plný kouzel, čarodějů a čaro-
dějnic, zaříkávadel, her a písniček. A jak 
jinak bychom mohli zakončit čarodějnic-
ké dopoledne než dobře propečeným 
buřtíkem!

I dubnový projektový den s názvem 
“Včelka Sluněnka” měl jarní tematiku. 
Děti poznávaly život včel, jejich vývoj 
nebo uspořádání roje. Měly možnost 
sbírat pipetou včelí nektar, vybírat pyl, 
hledat květinky nebo tvořit včeličky. 
Svou práci jim představil i pan včelař, 
který jim ukázal všechny své pomůcky.

A kromě veselého divadelního předsta-
vení divadla Gábina a Katka „Šupličky  
a Krupičník“ se naši předškoláci vyfotili  
i na tabla, která již pečlivě připravujeme. 
A máte se na co těšit, protože letošní ta-
bla budou opravdu jedinečná a fantas-
tická!

Oslavy Dne Země paří v naší školce již 
k tradičním akcím. A tradiční se stává  
i vystoupení naší školky na oslavách Dne 
Země v Přišimasech na Klepci, které  je 
vždy úžasnou akcí s vřelou a přátelskou 
atmosférou. Setkávají se zde obyvatelé 
okolních obcí a velmi si vážíme, že jsme 
byli organizátory osloveni, abychom zde 
opět vystupovali. Této reprezentativní  
a zodpovědné role se bravurně ujaly 
děti ze třídy Berušky. Dětem, které vy-
stupovaly jako profíci, jejich rodičům, 
kteří fandili pod pódiem a hlavně učitel-
kám, které celé pásmo s dětmi nacvičily, 
patří veliký dík.

●  Jana�Hájková,  
ředitelka

JARNÍ�ŠKOLKA
Ve školce nám začalo jaro a jarní dová-
dění. Co by to však bylo za jarní řádě-
ní bez čarodějnického reje, oslav Dne 
Země a dalších báječných zážitků.

V březnu a dubnu naši předškoláci na-
vštívili úvalskou knihovnu. Jednak proto, 
že březen je měsícem knihy a jednak 
proto, že si brzy začnou budoucí prvňáč-
ci knihy sami půjčovat a budou objevo-
vat kouzlo knih. Co nevidět se ve škole 
naučí sami číst a z písmenek se stanou 
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Projektový týden

CO�NOVÉHO�NA�ZÁKLADCE?
V dubnu a začátkem května u nás 
bylo veselo. Po škole pobíhali dělní-
ci, žáci a jejich “živly”, děti s kufry na 
školu v přírodě nebo fotograf, který 
se schovával před deštěm. 

V naší škole je teď opravdu živo. Rekon-
strukce je v plném proudu, řemeslníci 
nám “obsadili” několik tříd a kabinetů 
a naplno se maká v každém koutu, na 
stropě, půdě nebo ve sklepě. Ale my ve 
výuce pokračujeme bez sebemenšího 
zádrhelu, protože organizace složitých  
a zapeklitých situací je dnes pro náš 
skvělý tým už naprostá rutina. Důleži-
tá je výuka, a proto jsme nezvolnili ani 
o píď a využíváme každý volný prostor 
- vyučujeme prostě, kde se dá, takže 
na žáky narazíte ve školní kuchyňce, 
v nově vzniklých učebnách na chodbě 
nebo venku pod pergolou. A je to vlast-
ně fajn zpestření.

„V prvním květnovém týdnu ovládly 
školu nejen mocné přírodní síly, ale 
zejména živelná radost z objevování, 
zkoumání, tvoření, pohybu a hry. To 
vše v rámci celoškolního projektového 
týdne tentokrát na téma Živly. Projek-
tové vyučování je efektivní metoda, 
která spojuje práci s informacemi, 
činnostní a badatelsky orientovanou 
výuku, samostatnou i týmovou prá-
ci a žáci mají jedinečnou možnost se 
do hloubky věnovat tématům, která 
je skutečně zajímají. Ať už společně  
s vyučujícími malovali, zpívali, tréno-
vali na koncert, tančili, hráli divadlo, 
vyráběli, vařili na ohni, prováděli po-
kusy, poskytovali první pomoc, plava-
li, běhali či létali, byli všichni ve svém 
živlu a moc si to užili. Starší žáci spojili 

své síly napříč ročníky, poznali nové 
kamarády a vyzkoušeli si spolupráci 
ve zbrusu nových týmech. V pátek pak  
v rámci dne otevřených dveří měli 
možnost předvést ostatním žákům, 
učitelům i rodičům výsledky své práce. 
A že bylo čím se pochlubit!“ (Milada 
Boháčková)
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Biologická olympiáda

Konec školního roku máme všichni 
spojený také s fotografováním. Nad 
fotkami třídních kolektivů se usmívá-
me ještě po letech, protože nám připo-
mínají okamžiky, které jsme společně 
prožili. I letos “vystajlovaní” žáci pó-
zovali a bavili se u společného focení. 
Sice v jednu chvíli i pršelo, ale zachrá-
nila nás naše pergola, takže účesy zů-
staly nedotčeny.
 

●  Tým�ZŠ�Úvaly

Tajemná Noc s Andersenem

Není nic tajemnějšího a napínavějšího 
než noc strávená ve škole. Uprostřed 
známého prostředí v neznámou dobu. 
Ale když je průvodcem kniha, kamará-
di a milá paní učitelka, stane se z toho 
nezapomenutelná vzpomínka. 

Přivítali jsme budoucí spolužáky

Naše škola se již tradičně účastní vítání 
nových občánků města Úvaly. Vždyť to 
budou většinou naši noví spolužáci, tak 
se sluší je pozdravit. 

„Naše první spaní ve škole bylo na 
Noc s Andersenem. Pro večer jsme 
si vybrali knížky Daisy Mrázkové Můj 
medvěd Flóra a Chlapeček a Dálka. 
A co jsme všechno stihli? Povídání 
o Andersenovi a paní spisovatelce 
Daisy Mrázkové, čtenářský maraton, 
společné malování šatů pro medvě-
da, večerní procházku po okolí ško-
ly a zpívání u Arnošta z Pardubic, 
pyžamovou diskotéku zakončenou 
polštářovou házenou,  Andersenovy 
pohádky na dobrou noc, ranní čtení 
další knížky Chlapeček a Dálka. Po 
celou dobu jsme doplňovali energii 
dobrotami od rodičů, za což jim moc 
děkujeme. Poděkování patří i měst-
ské knihovně za zapůjčení všech knih 
Daisy Mrázkové a paní Andresové, 
která nám celý večer pomáhala.“ (Ar-
noštka Březková a děti z 1.B)

„Ve škole jsou necelý rok a již podru-
hé, s pomocí paní učitelky, připravili 
kulturní program na vítání občánků 
města Úvaly. Jedná se o žáčky z 1.D. 
Pět dívek a dva chlapci se pečlivě na-
učili básničky o malých děťátkách, 
které přednesli ve dvojicích. Na závěr 
vystoupení všichni společně zazpíva-
li píseň Vítej na světě od Z. Svěráka  
a J. Uhlíře. Malí spoluobčánci si poti-
chounku poslouchali, ani neplakali. 

„Také v letošním školním roce se 
žáci naší školy zapojili do celostátně 
organizované biologické olympiá-
dy. Školní kolo proběhlo již na konci 
ledna s účastí sedmi žáků v kategorii 
D (6. a 7. ročník) a čtyř žákyň v kate-
gorii C (8. a 9. roč.). První tři umís-
tění z každé kategorie postoupili do 
okresních kol. Čas do uskutečnění 
okresního kola v Říčanech v délce asi 
2 měsíce věnovali postupující žáci 
jednak vlastnímu biologickému po-
zorování v terénu či doma a jednak 
hlubší přípravě na testové otázky  
a určování biologických druhů. Vlast-
ní pozorování byla zaměřená např. 
na bezlesá stanoviště, zde žáci sle-
dovali podmínky, flóru a faunu a vy-
brané tři bezlesé biotopy porovnali. 
Jiným úkolem bylo pozorovat a za-
znamenat klíčení hrachu, jeho vývoj 
a pohyb rostlinných orgánů ovlivně-
ných světlem či zemskou přitažlivostí. 
Žáci sepsali svá pozorování se závě-
ry do samostatné práce, jež je vždy 
nezbytným předpokladem pro účast 
ve vyšším kole biologické olympiády.  
V okresních kolech si naši žáci počí-
nali velmi dobře. V kategorii D po-
stoupil z 2. místa do krajského kola 
Richard Zelenka ze 7.C, který má již 
zkušenosti z loňského roku. Porazit 
žáky vyslané z gymnázií se podařilo 
také Jakubu Machovi ze 7.B, který 
skončil na 5. místě z 16 účastníků.  
V kategorii C se nejlépe umístila Agáta 
Krausová z 8.B, která obsadila 6. mís-
to mezi 19 soutěžícími. U všech žáků 
zapojených do biologické olympiády 
oceňujeme zájem o bádání, přírodo-
vědné informace i práci nad rámec 
školních povinností. Úspěšným řešite-
lům gratulujeme.“ (Jana Šetková) 

Rodičům přejeme, ať jim děti pěkně 
rostou, a dětem, ať se jim líbí na svě-
tě.“ (Magdaléna Ryšavá)
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V druhé polovině týdne, pokud nám počasí přeje, vyrážíme 
na úvalské koupaliště.

V pátek je oblíbená bojovka – přesněji cesta lesem s úkoly 
a na konci hledání sladkého pokladu! 

Kemp zakončíme tradičním táborákem a společně s rodiči 
si opečeme buřty.

Děti odcházejí spokojené a plné nových zážitků!

●  Jitka Martinovská

Přemýšlíte, zda přihlásit své dítě na příměstský tenisový 
kemp? Skvělá myšlenka! Na tenisovém kempu totiž děti za-
žijí mnohem více než jen tenis. Užijí si také spoustu zábavy 
a vyzkoušejí si i jiné míčové sporty.

Každý den začíná rozcvičkou, kterou postupně vedou  
i samy děti. Nedílnou součástí je i skákání přes švihadlo. 
Závodíme, kdo přeskočí švihadlo nejvíckrát za minutu! Děti 
se během týdne rychle zlepšují a ti nejmenší se třeba ská-
kat teprve naučí.

Po rozcvičce jsou děti rozděleny do skupin podle výkonnos-
ti a přiřazeny k jednomu z trenérů. Začíná lekce tenisu. Pro 
ty nejmenší a začátečníky je to hra s raketou a míčky, há-
zení, chytání, první odrazy raketou. Ti zkušenější již trénují 
jednotlivé údery, zápasové situace a zahrají si i oblíbené 
tenisové hry.

Po svačině přichází na řadu další lekce tenisu nebo jiné mí-
čové hry. Hrajeme fotbal nebo přehazovanou.

Na oběd chodíme do Hospůdky na hřišti, kde nám výborně 
vaří a děti si zde mohou koupit zaslouženého nanuka. Od-
polední klid je vyplněn stolními hrami, ale často děti neudr-
žíme a mnozí nám „utečou“ opět na kurty nebo hrát na zeď. 
Někdy si krátíme čas tenisovými kvízy.

Odpoledne opět vyrážíme na kurty a pokračujeme ve zdo-
konalování tenisových dovedností. Oblíbená je také opičí 
dráha, kterou zpestřujeme odpolední trénink.

Odpoledne zakončujeme fotbálkem a hrami, jako jsou ry-
bičky a rybáři. Jindy přijde na řadu atletický trénink.

TENISOVÉ�KEMPY�–�TENIS�A�JEŠTĚ�MNOHEM�VÍC!
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Tak jak se český nacionalismus zrodil  
v rakouské monarchii, tak se ten slo-
venský rozvinul v Československé 
republice. Slováci poznávali správu 
státu, ale také to, jak si s Čechy nero-
zumí. Čechy se svou průmyslovou silou  
a rozvinutými městy, antikatolicismem 
i ateismem, nacionalismem a socialis-
mem, měly s agrárním katolicky kon-
zervativním Slovenskem podobnou jen 
řeč. A tak musel Masaryk brzy odrážet 
nejen německé snahy o autonomii, ale 
i ty slovenské.

Můžeme uznat, že za vznikem Sloven-
ského státu v březnu roku 1939 stál 
požadavek i hrozba Adolfa Hitlera, ale 
nic naplat, slovenská veřejnost nezá-
vislost přijala poměrně srdečně. Ale 
po německé porážce ve druhé světové 
válce přišel čechoslovakismus Slová-
kům naopak docela vhod. Ovšem jen 
do voleb v roce 1946, kdy se ukázalo, 
že česká část republiky vede společ-
nost k socialistickým zítřkům.

Směřování země ve šlépějích komu-
nistického internacionalismu, stvrze-
né v únoru 1948, slovenské národní 
povědomí nezahubilo. I když budoucí 
československý prezident a významný 
slovenský politik Gustáv Husák téměř 
celá 50. léta proseděl ve vězení pro ob-
vinění z „buržoazního nacionalismu“  
a mohl být rád, že unikl trestu smrti.

Gustáv Husák se dokonale pomstil  
v období Pražského jara, kdy v demo-
kratizačním proudu úspěšně vyzdvihl 
slovenskou otázku.  A tak se počínaje 
rokem 1969 nadobro rozpadl politický 
čechoslovakismus a Československá 
socialistická republika se stala federa-
tivním státním útvarem.

Po roce 1989 se probudily nové nacio-
nální vášně. Kromě těch slovenských, 
dokonce i moravské. Zatímco druhý 
jmenovaný nacionalismus zamířil do 
zapomnění, Slováci dosáhli samostat-
nosti poměrně poklidnou cestou. Sa-
metovou revoluci tak počínaje rokem 
1993 následovalo sametové rozdělení 
státu, což nebylo v tehdejším kontextu 
válečného rozpadu Jugoslávie samo-
zřejmé. Je však nutné podotknout, že 
na udržení federace neměli valný zá-
jem nejen Slováci, ale ani Češi. Sloven-
ský pohled by se dal charakterizovat 
slovy „my vás nechceme“ a český zas 
„my vás nepotřebujeme“.

I přes občasné neshody jsou si Češi  
a Slováci i díky klidnému rozvodu dob-
rými přáteli. A Slováci snad už pro-
minuli i to, že si navzdory zákonným 
ustanovením a vzájemné dohodě Češi 
ponechali československou vlajku. 
Však si Češi na československou nos-
talgii potrpí mnohem více než Slováci.

●  Mgr. Milan Bednář

Česká republika si letos připomíná 30 
let od svého vzniku, ale žádné velko-
lepé oslavy se nekonaly. Češi, nikoliv 
však Slováci, si do své kolektivní pa-
měti tuto událost uložili s negativním 
nádechem, a to jako rozdělení země. 
Za vznik moderní státnosti totiž Češi 
trochu nepatřičně vnímají rok 1918.  
A přitom Česká republika vznikla po-
dobně jako ta Československá rozpa-
dem většího státního celku.

Nerad bych ubíral na vážnosti jednání 
Václava Klause a Vladimíra Mečiara na 
počátku 90. let, kteří jsou s rozpadem 
země spojováni, ale i oni byli jen figur-
kami na šachovnici dějin. Slováci totiž  
o rozvodu pomyslného manželství s Če-
chy uvažovali už krátce po svatbě. Bylo 
to jednoduše jen manželství z rozumu.

Z původní představy Masaryka a Be-
neše, jak budou Češi pod svými křídly 
zachraňovat porobené slovanské ná-
rody, vzešel ze spolupráce se Štefáni-
kem koncept čechoslovakismu. Plán se 
záchranou Lužických Srbů na pařížské 
mírové konferenci selhal, ale vytvoření 
československého národa se ukázalo 
být aspoň dočasně správnou cestou.  
A nebyla to trnitá cesta, neboť slo-
venský nacionalismus byl na konci  
I. světové války ještě v plenkách, a to  
i z toho důvodu, že uherská maďariza-
ce byla podstatně důslednější než ra-
kouská germanizace.

30�LET�ČESKÉ�REPUBLIKY
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Před 60 lety se budovalo vlastním přiči-
něním občanů, nejen osob zachycených 
dobových fotografií, zdravotní středisko:

„…Významným činem ke zkvalitnění lé-
kařské péče o obyvatele Úval bylo bu-
dování  zdravotního střediska na dnešní 
Pražské ulici. Stavba první části probí-
hala v letech 1961–1964 svépomocí ob-

čanů v akci Z, kteří zdarma odpracovali 
přes 65 tisíc brigádnických hodin Úval. 
Výsledné dílo bylo oceněno částkou 
1.023.000 korun. Tato část byla obča-
nům Úval slavnostně předána do uží-
vání 2. ledna 1965. Dostavba střediska  
v dnešní podobě byla ukončena až  
v roce 1979…“ se píše v knize Úvaly  
v průběhu staletí.

Zachovala se řada fotografií, která by 
mohla být i doplněna o jména účastníků 
dobrovolné práce nebo i o další vzpo-
mínky, i fotografické, od občanů, kterým 
nevadí, že budou veřejně pro archiv po-
jmenováni.
 

●  Děkuje Alena Janurová,  
kronikářka, alena.janurova@centrum.cz
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toho napovídalo velmi mnoho. Říkalo se 
také, že jeden obchodník měnil šestkrát 
sto tisíc a jiný třikrát sto tisíc a zatím to 
s těmi statisíci nebylo tak strašné. Nejví-
ce se měnilo kolem 5 000 Kčs, pak od 8 
000 do 12 000 Kčs, několik měničů bylo 
kolem 50 000 Kčs a přes 100 000 Kčs by 
se spočetli na prstech u rukou.

Největší nápor měničů na výměnová 
střediska byl v pondělí 1. června. V 19 
hodin večer museli se občané, kteří 
třeba již několik hodin stáli frontu, po-
slat domů. V úterý 2. června se stavěli 
měniči již ve 4 hodiny ráno, odpoledne 
již nepřibývali. 3. června stála fronta 
už jen ráno a pak už se měnilo plynule.  
4. června byly už jen ‚pochybné případy‘ 
- živnostníci a ti, kdož nepobírali potravi-
nové lístky. S těmito občany bylo mno-
ho dohadování a oni nakonec odcházeli 
nespokojeni, protože jim nemohlo být 
vyhověno a měnilo se jim 50:1.“

Peníze na vkladních knížkách do výše  
5 000 Kčs se měnily v poměru 5:1, do  
20 000 Kč už v poměru 10:1 a u vkladů nad 
50 000 Kč už byl poměr vyplacených peněz 
30:1. Životní pojistky, dluhopisy, náhrady 
za znárodnění majetku a vázané vklady 
pro určitý účel, tedy vklady zablokované 
při měnové reformě v roce 1945, stát zaba-
vil. Soukromníkům a podnikům se vklady 
měnily v poměru 50:1.

Nové bankovky či spíše státovky se tajně 
tiskly v Sovětském svazu. Jejich grafické 
provedení tomu odpovídalo. Lidé si zvy-
kali na novou papírovou tříkorunu (viz 
obrázek) a hliníkový tříhaléř, reforma 
přinesla další nominální hodnoty: pěta-
dvacetihaléř a pětadvacetikorunu.

Většina obyvatel nesla měnovou refor-
mu těžce. Situace se na začátku červ-
na zradikalizovala, a přestože měli být 
dělníci oporou režimu, došlo k více než 
stu stávkám a protestům, které se ně-
kde přelily do ulic. K uklidnění situace 
byly povolány pořádkové síly. Režim se 

hájil tím, že bylo nezbytné vzít peníze 
spekulantům, podvodníkům a šmeliná-
řům a apeloval na třídní uvědomění. O 
protestech úvalských občanů se kronika 
nezmiňuje.

Komunistický režim se měnovou refor-
mou velmi obohatil. Celkový zisk pře-
kročil 14 miliard korun. Vyřešil nejen 
okamžité hospodářské potíže, ale rov-
něž vytvořil dostatečnou finanční rezer-
vu do budoucnosti. Náladu ve veřejnosti 
se podařilo částečně zklidnit postupným 
investováním do výroby spotřebního 
zboží, potravin a opakovaným snížením 
maloobchodních cen, poprvé ještě na 
podzim roku 1953.

Koneckonců, i dnes lidé kladně vnímají 
slovo „sleva“.

●  Vladislav Procházka

Článek v květnovém vydání Života Úval 
připomněl československou peněžní 
reformu před sedmdesáti lety, která 
se dotkla všech občanů a připravila je 
o podstatnou část jejich financí. V míst-
ní kronice se dočteme, co následovalo 
poté, když v pondělí 1. června 1953 při-
jelo auto s penězi nové měny do Úval.

„Asi kolem 6. hodiny stály již před kaž-
dým střediskem dlouhé fronty občanů 
se svými úsporami. Výměnová středis-
ka byla v nové poště zřízené z bývalé 
tiskárny (pozn.: v dnešní Pražské uli-
ci č. p. 817), ve Státní spořitelně a pro 
okolní obce na místním národním výbo-
ru. Jak je již vpředu uvedeno, řadily se 
před všemi středisky fronty občanů již 
od časných hodin ranních (½ 5 hod.). 
Někteří předvídaví měli s sebou židličky  
a dlouhou čekací dobu strávili ve frontě 
vsedě. Obličeje občanů ve frontě neby-
ly zrovna radostné, ale byli mezi nimi  
i takoví, kteří vypadali zvlášť žalostně 
a utrápeně, byli unavení a zpocení, jako 
by právě konali těžkou práci. Až u výmě-
nové čety se ukázalo, proč jsou unaveni 
a zpoceni, když vysypali obsahy svých 
tašek na stůl. Byly to hromady těžkých 
niklových korun a dvoukorun, které byly 
zvlášť v oblibě, někdy v hodnotě něko-
lika tisíc korun. A teď se tito nešťastní-
ci, kteří se vlekli se svým ‚niklovým po-
kladem‘, stali ještě terčem zlomyslných 
poznámek svých spoluobčanů, takže se 
studem a rozpaky potili znovu. Jistě si 
v duchu umiňovali, že už nikdy víc ne-
budou schovávat kovové mince, když je 
tak hanebně zklamaly tím, že se musejí 
také vyměňovat. O jedné místní občan-
ce se tvrdilo, že měla korun a dvouko-
run plnou vanu. Okolo vyměňování se 

MĚNOVÁ�REFORMA�V�ROCE�1953�ANEB�VELKÁ�
PENĚŽNÍ�LOUPEŽ�(DOKONČENÍ)
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Správné odpovědi květnového kvízu  
– protinacistické povstání v Úvalech.

1b) Přípravy protinacistického povstání 
       začaly na jaře 1939

2a) V Praze padl Karel Böhm

3b) V čele povstání v Úvalech stála  
      Obrana národa

4c) Německé oddíly generála Reimanna 
      byly zastaveny na 36 hodin

5c) Dva padlí obránci Úval se jmenují  
       Jaroslav Kvíz a František Šlajer 

●  Lenka Mandová

SPOLEK�PRO�POSTAVENÍ� 
POMNÍKU�ODBOJE� Chtěli bychom poděkovat  

za kondolence  
a vzpomínku na maminku 
Libuši Šnyrchovou,  
která zemřela 14. 5. 2023.

S bolestí v srdci 
dcera Hana 
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KOMINICTVÍ NĚMEC 
– čištění, revize, opravy.  

Telefon 775 132 921

Koupím pole, louky ve středních  
Čechách – nabízím min. 100 Kč/m2.  

Tel. 603 442 474

• SERVIS, REVIZE PLYNOVÝCH  
SPOTŘEBIČŮ

• REVIZE TLAKOVÝCH NÁDOB STABILNÍCH
• REALIZACE A KONTROLY SPALINOVÝCH 

CEST

ING. TOMÁŠ PINKAVA 
TEL: +420 608 153 818 

Vzpomínáme nedožitých 101 roků pana Václava Vosátky. Celý svůj život žil 
pro rodinu a sport, kterému věnoval hodně času jako trenér úvalského  
fotbalového dorostu.
     Tati a dědo, moc nám chybíš.

Rodina Vosátkova

    

INZERCEINZERCE
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Petružálek a synové, s.r.o.
Odvoz stavebního odpadu, sutě, zeminy
Písky, štěrky, recyklát, tříděná zemina

Zemní a výkopové práce
Praha 9 – Běchovice / Český Brod 

mobil: 603 242 142 
info@sute-pisky.cz 
www.sute-pisky.cz

ZAHRADNÍ PRÁCE
�  čištění zarostlých pozemků s odvozem

�  sekání vysoké trávy, mulčování
�  zakládání a kompletní údržba trávníků

�  řez a výsadba živých plotů, stromů a keřů
�  úklid listí s odvozem

�  snížení, prořez, kácení stromů
�  frézování pařezů, výkop kořenů

�  postřiky, odplevelení pozemku, dlažby
Tel.: 608 961 169 , www.jelovsky.cz

POHŘEBNÍ SLUŽBA
Jan Žížala s.r.o.

Firma:
po – pá  7.30 – 15.30

282 01 Český Brod, Husovo nám. 16
321 662 488, 605 977 191,

773 782 479
e-mail: pohrebnictvi-zizala@seznam.cz

Pohřební ústav
Pavel Kos
602 221 511, 321 622 615

Český Brod  
Nám. Arnošta z Pardubic 1384
www.pohrebnisluzbykos.cz
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eeTTrruuhhlláárrnnaa,,  ss..rr..oo..
AArrnnooššttoovvaa  22225588,,  225500  8822  ÚÚvvaallyy

info@etruhlarna.cz
www.etruhlarna.cz

#etruhlarna

KKoommpplleexxnníí  rreeaalliizzaaccee  aattyyppiicckkýýcchh  iinntteerriiéérrůů
NNáávvrrhh,,  vviizzuuaalliizzaaccee,,  vvýýrroobbaa,,  mmoonnttáážž  aa  ddoopprraavvaa

KKoommeerrččnníí  iinntteerriiéérryy    ||    RReezziiddeennččnníí  iinntteerriiéérryy

HH LL EE DD ÁÁ MM EE   TT RR UU HH LL ÁÁŘŘ EE   AA   MM OO NN TT ÉÉ RR YY

NN OO VVĚĚ   JJ SS MM EE   OO TT EE VVŘŘEE LL II   RR EE KK OO NN SS TT RR UU OO VV AA NN ÝÝ   AA RR EE ÁÁ LL   BB ÝÝ VV AA LL ÉÉ PP AA RR KK EE TT ÁÁ RR NN YY
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Lokalita Úvaly 

Obor Doprava, logistika a zásobování; Gastronomie a pohostinství; 
Potravinářství a krmivářství 

Profese Řidič / Řidička 
Pracovní poměr Pracovní smlouva (HPP) 

Typ úvazku Plný úvazek 
Požadované 

vzdělání Odborné vyučení bez maturity 

Jazykové znalosti Český jazyk (Pokročilý B2) 
Délka prac. 

poměru Na dobu neurčitou 

Hrubá mzda 31.000 – 35.000 Kč 

Benefity Firemní akce, slevy na firemní zboží, příspěvek na stravování, přátelské 
prostředí, parkoviště 

Kontaktní osoba Jakub Kralik – 725 800 567, kralik@cokolady.cz 

O nás 
Almeco, s.r.o. , www.almeco.cz 

Dynamicky se rozvíjející rodinná firma Almeco, s.r.o., se stabilní pozicí na trhu, přijme do svého 
týmu nového kolegu na pozici řidiče sk.B dodávkového vozu. Zabýváme se dovozem a distribucí 
kvalitních surovin pro cukráře, zmrzlináře, chocolatiery a pekaře. 

Náplň práce: 
• Rozvážet potravinářské zboží v přepravkách  
• Ráno naložit zboží ve skladu a následně jej postupně vyložit u zákazníka 
• Pracovat s fakturami, doklady a hotovostí od zákazníků 
• Komunikovat se zákazníky, kolegy a nadřízeným 
• Denně maximálně 30 zastávek u zákazníků za směnu 

Co od Vás očekáváme: 
• Řidičský průkaz typu B s praxí 
• Příjemní vystupování vůči zákazníkům 
• Aktivní přístup k práci 
• Pečlivost 
• Zodpovědnost 
• Samostatnost 
• Manuální zručnost 
• Dodržování hygienických standardů 

 

Lokalita Úvaly 

Obor Doprava, logistika a zásobování; Gastronomie a pohostinství; 
Potravinářství a krmivářství 

Profese Řidič / Řidička 
Pracovní poměr Dohoda o provedení práce 

Typ úvazku Brigáda 
Požadované 

vzdělání Odborné vyučení bez maturity 

Jazykové znalosti Český jazyk (Pokročilý B2) 
Délka prac. 

poměru od 1.7.2023 do 31.8.2023 

Hrubá mzda 150 – 200 Kč/hod 

Benefity Firemní akce, slevy na firemní zboží, příspěvek na stravování, 
přátelské prostředí, parkoviště 

Kontaktní osoba Jakub Kralik – 725 800 567, kralik@cokolady.cz 

• O nás 
• Almeco, s.r.o. , www.almeco.cz 
• Dynamicky se rozvíjející rodinná firma Almeco, s.r.o., se stabilní pozicí na trhu, 

přijme do svého týmu nového kolegu na pozici řidiče sk.B dodávkového vozu. 
Zabýváme se dovozem a distribucí kvalitních surovin pro cukráře, zmrzlináře, 
chocolatiery a pekaře. 

• Náplň práce: 
o Rozvážet potravinářské zboží v přepravkách  
o Ráno naložit zboží ve skladu a následně jej postupně vyložit u zákazníka 
o Pracovat s fakturami, doklady a hotovostí od zákazníků 
o Komunikovat se zákazníky, kolegy a nadřízeným 
o Denně maximálně 30 zastávek u zákazníků za směnu 

Co od Vás očekáváme: 
o Řidičský průkaz typu B s praxí 
o Příjemní vystupování vůči zákazníkům 
o Aktivní přístup k práci 
o Pečlivost 
o Zodpovědnost 
o Samostatnost 
o Manuální zručnost 
o Dodržování hygienických standardů 

Co Vám můžeme nabídnout: 
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